

ASPIRASI FPP

FAKULTI PENGURUSAN DAN PERNIAGAAN, UiTM NEGERI SEMBILAN, KAMPUS SEREMBAN

ISSN 2735-0525

EDISI 2, 2023



**Dari Suri Rumah ke Usahawan:
Kisah Inspirasi Puan Hajah
Padzilah Enda Sulaiman**

**TikTok dalam
Perniagaan di
Malaysia: Menggenggam
Peluang Digital**

**Pengasas Produk dan
Pengilang OEM:
Kerjasama Tembusi Pasaran
dengan Cepat dan Mudah**

**Berniaga di
Usia Persaraan?**

**Usahawan Burger Berjaya:
Dato' Dr Ramly Mokni**

PEMBANGUNAN DIRI



BERNIAGA DI USIA PERSARAAN?

Maziah Mohamed Arif & Nooraza Tukiran

Dalam setahun dua kebelakangan ini, kita acap kali terlihat di lembaran berita ramainya pekerja, khususnya penjawat awam yang bersara awal dan menceburi bidang perniagaan. Persoalannya ialah adakah tindakan ini wajar? Persoalan ini dikupas secara umum dari segi kelebihan dan kekurangan, dan juga persiapan berniaga di usia lanjut.

Pastinya tidak mustahil bagi seseorang untuk memulakan perniagaan di usia lanjut. Banyak pengusaha yang berjaya memulai atau mengelola perniagaan di usia yang lebih tua. Contohnya Raymond Kroc mengasaskan McDonald's pada usia 52 tahun. John Pemberton memulakan bisnes Coca-Cola tatkala berusia 55 tahun. Manakala, Colonel Harland David Sanders mengasaskan KFC pada usia 66 tahun. Namun, ada beberapa perkara yang perlu diberi pertimbangan.

Pada usia yang lebih tua, agak sukar untuk memulakan perniagaan dari awal. Ini adalah kerana risiko kewangan dan kesukaran bagi mendapatkan potensi pelabur dalam memulakan perniagaan yang baru. Namun, berbekalkan pengalaman hidup dan pengetahuan yang telah terkumpul selama bertahun-tahun dapat membantu untuk mengenalpasti peluang perniagaan dengan bijak dan tepat.



Usia bukanlah halangan untuk memulakan atau mengembangkan perniagaan.

Kebaikan:

- **Pengalaman dan pengetahuan:** Seseorang yang telah melalui transisi kehidupan dari usia muda ke usia yang lebih matang dengan pelbagai situasi, pastinya memiliki pengalaman dan pengetahuan yang berharga dalam memulakan perniagaan.
- **Jaringan dan hubungan:** Seiring bertambahnya usia, seseorang biasanya memiliki jaringan dan hubungan yang luas. Hal ini dapat membantu dalam mempromosikan perniagaan dan membangun lingkaran kenalan yang penting untuk kejayaan perniagaan.
- **Kebebasan kewangan:** Di usia lanjut, seseorang mungkin telah mempersiapkan sumber kewangan untuk masa persaraan. Dengan memiliki sumber pendapatan tambahan dari perniagaan, hal ini dapat membantu meningkatkan kemampuan kewangan yang sedia ada.

Namun demikian, terdapat beberapa halangan yang harus dihadapi terutamanya bagi memulakan perniagaan di usia lanjut, seperti kesihatan dan stamina yang menurun, serta kesukaran dalam menghadapi teknologi yang terus berkembang. Oleh itu, sebelum memulakan perniagaan di usia lanjut, sebaiknya ada persediaan penilaian dan perancangan yang kukuh termasuklah mempertimbangkan faktor-faktor kesihatan dan sosial yang relevan.

Persiapan untuk berniaga di usia lanjut sebenarnya tidak jauh berbeza dengan persiapan untuk berniaga di usia yang lebih muda. Namun, ada beberapa perkara yang perlu dipertimbangkan agar dapat menjalankan perniagaan dengan lebih efektif dan efisien di usia lanjut. Berikut adalah beberapa perkara yang perlu dipertimbangkan:

1. **Menjaga kesihatan fizikal dan mental yang baik:** Kesihatan fizikal dan mental yang baik sangat penting dalam menjalankan perniagaan. Oleh itu, pastikan aturan jadual kerja yang realistik dan juga menjaga aspek kesihatan, seperti pola tidur yang baik, nutrisi yang seimbang, dan senaman.
2. **Menjaga hubungan baik dengan pelanggan:** Pelanggan adalah kunci kejayaan perniagaan. Oleh itu, pastikan untuk menjaga hubungan yang baik dengan pelanggan dan memperhatikan keperluan mereka. Dalam perniagaan, kepercayaan dan kesetiaan pelanggan sangat penting.
3. **Mengikuti tren dan perkembangan pasaran:** Perkembangan pasaran dan tren perniagaan terus berubah, terutama dalam era digital sekarang. Pastikan untuk terus mempelajari dan mengikuti tren terbaru dan memperbaharui strategi perniagaan anda secara berkala.
4. **Mengikuti perkembangan teknologi:** Teknologi sangat penting dalam dunia perniagaan. Pastikan untuk mengikuti, mempelajari dan memanfaatkan teknologi yang ada untuk meningkatkan kecekapan dan keberkesanan perniagaan anda.
5. **Menjaga kewangan yang sihat:** Kewangan yang sihat sangat penting dalam perniagaan. Pastikan untuk mengelola kewangan dengan baik dan membuat anggaran yang realistik. Jangan lupa untuk mengelola risiko dengan baik.
6. **Menjaga aspek undang-undang dan keizinan:** Keterbukaan tentang aspek undang-undang terkini, lesen dan yang terkait dengan perniagaan anda perlu diberi keutamaan. Pastikan perniagaan anda memenuhi semua syarat-syarat yang diperlukan.
7. **Membuat perancangan dan strategi:** Membuat perancangan dan strategi adalah hal yang penting, terutama jika anda merancang untuk keluar dari perniagaan pada masa hadapan. Pastikan untuk membuat perancangan yang jelas dan mempertimbangkan faktor-faktor seperti pemindahan kepemilikan, pengelolaan perniagaan, dan aspek kewangan.

Kesimpulannya, berniaga di usia lanjut mungkin tidak seintensif saat seseorang masih muda. Namun, itu tidak bermakna bahawa usia lanjut tidak sesuai untuk berniaga. Sebaliknya, dengan pengalaman, persiapan dan kebijaksanaan hidup, seseorang mungkin memiliki keunikan dalam menguruskan sesebuah perniagaan.

